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خبر گزارش

در  رونمایی از  طرح تحول کیفیت  در  زنجیره 
تأمین صنعت خودرو  مطرح  شد

توان صادرات یک میلیارد دلاری 
قطعات  ایرانی

شــرق: صبــح روز گذشــته اعضــای هیئت مدیره  �
انجمــن مدیریت کیفیت ایران ضمــن رونمایی از طرح 
تحول کیفیت در زنجیره تأمین صنعت خودرو، به بیان 
توضیحاتــی درباره این طرح پرداختند. در این نشســت 
رونمایی از طرح تحول کیفیت در زنجیره تأمین صنعت 
خودرو، «فرزیــن انتصاریان»، رئیــس انجمن مدیریت 
کیفیت ایران، ضمن تأکید بر اینکه بی کیفیتی خودروها 
علاوه بر ایجاد مشــکلات اقتصادی و حقوقی، صنعت 
خودروسازی ایران را با وجود قدمت بسیار در محدوده 
مرزهای کشــورمان زمین گیر کرده است، گفت: بررسی 
دلایــل ناکارآمــدی و بهره وری نامناســب این صنعت 
نیازمند بررسی ابعاد مختلف مشکلات و سیاست های 
صنعتی و اقتصادی حاکم بر این صنعت اســت که در 
مرکز آن ، نبود راهبرد توســعه و ارتقای کیفیت صنعت 
خودروسازی و به ویژه در صنعت قطعه سازی قرار دارد. 
مشکلات کیفیت محصولات خودرویی در زنجیره تولید 
خودرو، وابستگی مســتقیم به کیفیت قطعات دارد. او 
درباره شــرایط کنونی قطعه ســازی در ایران هم گفت: 
وضعیت کنونی صنعت قطعه ســازی خودرو کشــور 
حاکی از رفتار تهاجمی و فشارهای مالی تولیدکنندگان 
خودرو و نهادهای نظارتی و بازرســی بر قطعه ســازان 
اســت که عملا این بنگاه ها را به ســمت رفتار تقابلی 
تنهــا برای ادامه حیــات خود و بی تفاوتی در توســعه 
کیفیت پیش برده اســت. در نتیجه، اغلب این بنگاه ها 
انگیزه ای برای رشــد و بهبود کیفیت، اصلاح سیســتم 
مدیریت کیفیت محصول یا حتی توســعه کسب و کار 
خود ندارند. انتصاریان ادامه داد: بر این اســاس انجمن 
مدیریت کیفیت ایران عطف به درخواســت تشکل های 
تخصصی حــوزه قطعات و خودروســازی و همچنین 
لزوم تأکیــد بر ارتقای کیفیت خودروهای داخلی، پروژه 
ارتقای سیستم مدیریت کیفیت در صنعت خودروسازی 
متمرکز بر شــرکت های قطعه ســاز را با هــدف بهبود 
زیر ساخت های مؤثر بر کیفیت مبتنی بر برنامه راهبردی 
توسعه و ارتقای کیفیت صنعت قطعه سازی خودرو در 
دستور کار قرار داد. پس از تحقیقات گسترده در سطوح 
ملی و بین المللی «مدل راهبردی و برنامه های اساسی 
توســعه و ارتقای کیفیت صنعت قطعه سازی خودرو» 
را طراحی کرده اســت. انجمن ما آمادگی دارد در اسرع 
وقت این برنامه ها را با همکاری مســئولان و ذی نفعان 
صنعت خودروســازی ایران اجرائی کند. رئیس انجمن 
مدیریت کیفیت ایران در ادامه ضمن اشاره به اینکه در 
ایــن طرح، انجمن با نگاهی متفــاوت از رویکرد جاری، 
بهبود کیفیت زنجیره تأمین صنعت خودرو را با تمرکز بر 
توسعه سیستم مدیریت کیفیت شرکت های قطعه ساز 
هدف قــرار داده اســت، تأکید کرد: انجمــن با نگاهی 
کلی نگــر، راهبــردی و همه جانبــه، وضعیت صنعت 
خودرو ســازی و زنجیــره تأمیــن آن را از منظر مدیریت 
کیفیت با همکاری انجمن خودروســازان ایران، انجمن  
قطعه ساز و انجمن خدمات پس از فروش، مورد تجزیه 

و تحلیل قرار داده است.  
در ادامه این نشســت، «محمد رضا نجفی منش»، 
عضو هیئت مدیره انجمن، در پاسخ به پرسش خبرنگار 
«شرق» مبنی بر «طرح واردات خودرو که این  روزها در 
حال بررسی است، واردات را منوط به صادرات خودرو 
یا قطعات ایرانی کرده  اســت. توان صادرات قطعات 
ایرانی چقدر اســت؟» گفت: «این طرح پیشنهاد ما در 
اتاق بازرگانی تهران اســت. پیش بینی من این اســت 
که حداقل یک میلیــارد دلار امکان صادرات قطعات 
داخلی داریم و باز هم قدم اول را به ســمت خدمات 
پس از فــروش می رویم. حجم بــازار خدمات پس از 
فروش برابر با حجم صادرات است و اگر ما سالانه یک 
میلیارد دلار صادرات داشــته باشیم، یک میلیارد دلار 
هم امکان صادرات خدمــات پس از فروش داریم. ما 
اگر بتوانیم این مرحله را به خوبی پشــت سر بگذاریم، 
در مراحــل بعد می توانیم صادرات خودرو را داشــته 
باشــیم و به دیگر بازارها هم دسترسی داشته باشیم. 
البتــه پیش از صادرات خود مردم عزیر کشــورمان در 
اولویت هســتند و باید بتوانیم کیفیت را بهبود دهیم 
که رضایت مردم جلب شود». در این نشست «فرشید 
شکرخدایی»، نایب رئیس انجمن مدیریت کیفیت ایران 
نیز گفت: «بیشــترین شکایت ها در ایران بعد از تحویل 
خودرو است؛ مثلا درباره خودرو ال ۹۰ که من اطلاعات 
دقیــق دارم، بیــش از ۷۰ درصــد نارضایتی ها بعد از 
خرید است». او درباره ریشــه برخی مشکلات کنونی 
خودروهــای داخلی نیز به موضوع «اجــازه ارفاقی» 
اشاره کرد که معنای آن پذیرش با ارفاق برخی قطعات 
است: «اجاره ارفاقی به صنعت خودروسازی ما آسیب 
می زند؛ مثلا در تندر چــون رنو اجازه چنین موضوعی 
را نــداده، اعتراضات پایین اســت و رضایت حدود ۷۶ 
درصد اســت کــه میانگین جهانی حــدود ۸۰ درصد 
اســت. اگر ما این اجازه ارفاقی را حــذف کنیم، حتما 
کیفیت خودرو داخلی بالاتر و رضایت مردم هم بیشتر 
می شود». او درباره شرایط کنونی خودروسازی ایران و 
عقب ماندگی آن از علم روز دنیا هم گفت: «می دانیم 
که خودرو لبه پیشرفت تکنولوژی در دنیاست؛ مثلا در 
هــوش مصنوعی، خودروی بدون سرنشــین لبه علم 
هــوش مصنوعی اســت و به عبارتی میزان رشــد هر 
زمینه علم در خودروســازی بروز پیــدا می کند. ما در 
یک موقعیت مهم و تاریخی هســتیم و اگر شــرایط را 
تغییر ندهیم، حتما به طور اساسی عقب خواهیم ماند؛ 
اما اگر کیفیت تغییر کند و روند کارها به شیوه دیگری 
پیش برود، حتما پتانسیل این را داریم که عقب ماندگی 

چند سال گذشته را جبران کنیم».
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فصیحی، پژوهشگر  حوزه  آب:

جدال آب جدال ارزش هاست

راهکارهای کوتاه مدتی برای مثلا 
اصفهان وجود دارد که از طریق 

طرح های انتقال آب موجود 
قابل اجراست. یکی از کانون های 

مناقشات آبی در کشور، شرق 
اصفهان است، سال های سال است 

گفته می شود با تخصیص آب از 
مازاد ظرفیت خط انتقال آب به 
یزد پروژه تولید گلخانه ای را کلید 

بزنید. بیش از پنج سال است که این 
مصوبه روی زمین مانده است 

مدیرعامل شرکت رتبه بندی شرکت های 
بورسی مطرح کرد

عقب ماندگی ۳۰ ساله ایران
 در  رتبه بندی اعتباری

شــرق: مدت هاست ضرورت وجود اســتاندارد یا  �
معیار و نظامی همه گیر برای رتبه بندی شــرکت های 
مالی و اعتبــاری مورد تأیید فعالان این حوزه اســت 
و حتی کارشناســان می گویند ایــن اتفاق حق مردم و 
کاربران این شــرکت ها و در حالت کلی ســهام داران 
بــورس اســت؛ اما همچنان شــرکتی بــا معیارهای 
کامل و مــورد تأیید همه نهادهای ناظر و مردم ایجاد 
نشده اســت. یکی از نشست های تخصصی هشتمین 
نمایشــگاه بورس و بیمه کــه در کیش برگزار شــد، 
بــه همیــن موضوع اختصاص داده شــد کــه در آن 
مدیرعامل شــرکت رتبه بندی شــرکت های بورســی 
توضیحاتــی را دراین بــاره مطرح کرد و از ۳۰ ســال 
عقب ماندگی ایران در این زمینه ســخن گفت. «قاسم 
محسنی» در این نشست و در پاسخ به پرسش «شرق» 
مبنی بر درآمد چنین شــرکت های رتبه بندی و اینکه 
آیا ممکن اســت این شــرکت های رتبه بنــدی بدون 
کمک های دولتی مســیر خود را پیش بگیرند، گفت: 
«اگر نظــام و معیار رتبه بندی شــرکت های اقتصادی 
براســاس اســتانداردهای روز دنیا باشد و این تفکر به 
شــیوه اســتارت آپی شــکل بگیرد، حتما مورد توجه 
همه شــرکت ها قرار خواهد گرفت و هزینه خود را از 
ایــن راه تأمین خواهد کرد. البتــه فراموش نکنیم که 
رتبه بندی احترام به مردم و ســهام داران است؛ چون 
شرایط شرکت ها و امتیاز آنها در مقایسه با همدیگر را 
به صورت شفاف بیان می کند». او با بیان اینکه یکی از 
روش های تأمین مالی شرکت های بورسی و فرابورسی 
انتشار اوراق است، گفت: «در واقع انتشار اوراق برای 
جذب نقدینگی است که می توان با رتبه بندی شرکت 
و بررسی میزان ریسک و قدرت مالی شرکت بر اساس 

آن اوراق منتشر کرد. 
به نظر می آید نکته مهم ســخنان محســنی، 
همیــن عقب ماندگــی ۳۰ ســاله ایــران در حوزه 
رتبه بندی اعتباری شرکت هاســت که بخشــی از 
این عقب ماندگی دســت کم در چند سال گذشته 
که زمزمه و زمینه تحول ایجاد شــده، به تغییرات 
در ســازمان بورس ایران برمی گردد؛ تغییراتی که 
امکان هرگونــه برنامه ریزی و تغییرات زیربنایی را 
با مســئله روبه رو کرده و در این بین برخی حقوق 

مردم و سهام داران نادیده گرفته شده  است.

شــرق: کمتر از پنج ماه پس از اعتراضات شهروندان 
خوزســتان به بحران آب در این استان، در هفته های 
گذشته مردم اصفهان در بســتر خشکیده زاینده رود 
بسط نشستند. با توجه به خشک سالی کم سابقه سال 
گذشــته و پیش بینی تداوم آن در ســال آبی پیش رو 
به نظر می آید مناقشــات آبی به ایــن زودی ها پایان 
نیابــد. در ادامه سلســله مصاحبه های «شــرق» و 
مرکز توانمندسازی حاکمیت و جامعه با کارشناسان 
پژوهشــگر  حــوزه آب، مهــدی فصیحی هرنــدی، 
سیاست گذاری آب، معتقد است ریشه اصلی بحران 
آب در ایران «شکاف توسعه ای» است. این پژوهشگر 
با قرار دادن امنیت آبی در صدر اولویت های کشــور، 
مدیریــت آن را منوط به مجموعه اقداماتی در ابعاد 
اجتماعی، اقتصادی و فیزیکی می داند. این پژوهشگر 
تغییر الگوی توســعه و اراده سیاسی را دو ضرورت 

عبور از بحران آب می داند.
در شــش ماه گذشــته بحــران آب در نقاط  �

مختلفی خود را نشــان داده اســت، از نظر شما 
وضعیت آب در آینده چگونه پیش خواهد رفت؟

آب اصلی ترین مسئله کشور در حال حاضر است، 
اگر ســه مسئله را برای کشــور لیست کنیم، موضوع 
امنیت آبی، امنیت غذایی و کرونا سه اولویت اصلی 
هســتند. اصل مســائل آبی ایران در فــلات مرکزی 
خود را نشــان می دهد، هرچند در شــمال شــرقی 
کشور در اطراف مشــهد هم این مسائل را داریم  اما 
اگر بخواهیم ســه محــدوده را به عنوان مناطقی که 
بحران آبــی در آن دیر یا زود خود را نشــان خواهد 
داد معرفی کنیم، فلات مرکزی، شــمال شرق کشور 
و محدوده اطراف تهران اســت. در این مناطق قطعا 
به زودی به مشــکل برخواهیم خورد؛ چرا که شکاف 
منابع و مصارف آن به طور تصاعدی در حال بالا رفتن 
اســت. نکته ای که باید به آن توجه شــود این است 
که این اتفاق به هرحال قابل پیش بینی است، اگر هم 
مانند سال آبی ۹۸-۹۹ سال پرآبی داشته باشیم، یک 
سال مقطعی و گذرا ســت و همین طور که می بینید، 
از سال اوج ترســالی به کمینه بارش و خشک سالی 
رســیده ایم؛ بنابرایــن نکته مهم این اســت که نظام 
حکمرانــی ما باید به این اجماع برســد که از توزیع 
عادلانه آب بــه توزیع عادلانــه کمیابی آب حرکت 
کند. با اشــاره کنم که نشانه هایی از این موضوع مثل 
ایجاد کمیته های ســازگاری با کم آبی را می توان دید  
اما به طور واقعی تغییری دیده نمی شود؛ برای مثال 
ما می دانیم در حوضه فــلات مرکزی با کمیابی آب 
مواجه هستیم یا ما ســال های سال با کاهش منابع 
آبی در حوضه کشــف رود در مشهد مواجه هستیم، 
اما هیچ اقدامی برای مواجهه به این موضوع صورت 
نگرفته اســت. شهر مشهد همچنان در حال  توسعه 
اســت، چندین صنعت آب بر در اســتان خراسان در 
حال جانمایی است و بسیاری موارد مشابه آن. خب 
این دیگر نیاز به پیش بینی ندارد، شما مطمئن باشید 

ما در مشهد هم با مشکل مواجه خواهیم شد.
اینها این کارهــا را می کنند و بعــد دوهزارو۵۰۰ 
کیلومتر پایین تر آب را به شهرها و صنایع می رسانند. 

این چه مدل توسعه ای است که 
ما ابتدا می سازیم و سپس برای 
تأمین منابع آبی آن به فکر چاره 
در همه کشــور شما  می افتیم. 
ببینید.  می توانید این موضوع را 
مثال دیگر آن طــرح انتقال آب 
به مناطق مرکزی  فارس  خلیج 
این طرح فاجعه  کشور اســت. 
است و این اصلا به موضوعات 
در  نمی رســد،  زیســت محیطی 
ســطح اقتصادی این طرح یک 

فاجعه است.
انتقــال هــر متر مکعب آب 

خلیــج فارس بــه صنایع اصفهان ۱۱۰ هــزار تومان 
برآورد هزینه دارد. یعنی یک  متر مکعب آبی که شما 
در تهران با میانگین ۸۰۰ تومان تحویل می گیرید، این 
عدد آنجا ۱۱۰ هــزار تومان در می آید. به خاطر همین 
هزینه طرح هایی که تاکنون بهره برداری شده است، 
مورد اســتفاده صنایع قــرار نمی گیریــد؛ برای مثال 
چادرملو از آب انتقال یافته به کارخانه اش اســتفاده 
نمی کند! با اینکه این آب موجود اســت. می خواهم 
بگویم ایــن تفکر و رویکرد که ما به توســعه داریم، 
بالاخــره یک جا ســر بــاز می کند. مــا نمی خواهیم 
بپذیریــم که این رفتار درســت بــوده و همچنان به 
دنبال تأمیــن منابع آب برای این طرح ها هســتیم و 
این مشخص اســت که سطح تنازعات را بالا خواهد 
برد. شما مطمئن باشــید که ۱۵ سال دیگر تنازعاتی 
میان اســتان هرمزگان و یزد شکل خواهد گرفت، به  
خاطر اینکه می گویند شما آب دریا را از کنار ما به یزد 
می برید  اما فلان شــهر و فلان روستا در کنار دریا به 

آب دسترسی ندارد.
هرچه بیشــتر پیش می رویــم، تنازعات آبی  �

میان استان ها بیشتر می شود، ریشه این تنازعات 
کجاست؟

شــاه کلید و شاه بیت این مناقشــات این است که 
دعوای آب دعوای ارزش هاســت؛ یعنی یک ارزشی 
از یک طرف در یک جایی ســلب شده یا خللی به آن 
وارد شده اســت. منظور از ارزش همیشه اقتصادی 
نیست، ارزش های سیاســی و اجتماعی را نیز شامل 
می شــود. شــما اگــر دقت کنیــد، به طــور طبیعی 
مناقشات آبی ناشی از شکاف توسعه ای است؛ یعنی 
شما اگر شاخص های توســعه ای این مناطق را نگاه 
کنید، متأسفانه اینها درگیر شکاف توسعه ای هستند؛ 

منظور از شکاف توســعه ای شکاف میان داشته ها و 
مطالبه هاست.

این شــکاف توســعه ای وقتی با زمینــه مرتبط 
با خودش پر نمی شــود، با آب می خواهد پر شــود. 
وقتــی در جایــی اشــتغال پایین باشــد، آن منطقه 
کمتر توســعه یافته تلقی می شود، از دل آن شاخص 
فلاکت بــالا هم در می آیــد. این اشــتغال وقتی در 
محدوده آمایش سرزمینی ایجاد نمی شود، آن گاه در 
دســترس ترین منبعی که می تواند به ظاهر اشتغال 
ایجــاد کند، منابــع طبیعی و به صــورت خاص آب 
است. مثلا قبلا وقتی در روســتاها گازکشی صورت 
نگرفته بود، به وسیله سوزاندن جنگل ها این شکاف 
توســعه ای پر می شــد. الان کمبود اشتغال خود را 

می خواهند  از طریق مصرف آب جبران می کند.
ما آب را تصاحب می کنیم، جدال بر سر دسترسی 
و جــذب منابع آبی صــورت می گیــرد و این باعث 
شــکل گیری یک مناقشه آبی می شــود. البته دلایل 
دیگــری هم به این مناقشــات دامــن می زند. برای 
مثال بخشــی از مناطق کشور نمایندگان و مرتبطان 
بیشــتری در قدرت دارند و برخی نقــاط دیگر تهی 
از چنین دسترســی هایی هســتند. این مناطق ریشه 
توســعه نیافتگی خود را در عدم حضــور در قدرت 
می بینند و بنابراین به جای اینکه به دنبال ریشه های 
اصلی عدم توســعه یافتگی خود باشــند، به دنبال 
تصاحب قدرت می روند. در ایران آب یکی از مظاهر 
قدرت است و وقتی آب را در اختیار بگیرید، قدرت را 

در اختیار گرفته اید.
نکته مهم این اســت که این منازعات همیشــه 
در حال رخ دادن بوده اســت  اما ما فقط به منازعات 
بــزرگ توجه می کنیم. الان آب همین دریاچه خلیج 
فارس کــه در نزدیکی تهران اســت، برای دشــت 
فشافویه است و سال های ۹۱-۹۲ کشاورزان فشافویه 
بــرای تظلم خواهی آمدند و اظهار می کردند که این 
آب برای ماست اما شما آن را برای تفریح به تهران 
آوردید. یا انتقال آب سد طالقان به تهران هم نمونه 
دیگری از آن اســت که در حالی کــه مناطق اطراف 
کشــاورزی  برای  آبــی  طالقان 
ندارد، آب آن به تهران می رسد 
و شــما تعداد بی شماری از این 
تنازعات پنهان را می توانید پیدا 

کنید.
شــما مســئله اصلی را  �

توسعه  و  توســعه ای  شــکاف 
کردیــد،  مطــرح  نامتــوازن 
راهکارهای مثــل انتقال صنایع  
یا تغییر الگوی کشــت و مشابه 
موارد  برخی  در  و  بلندمدت  آن 
راهکارهایی  هستند،  غیرممکن 
که در ایــن برهه بتواند به کمک 

مدیریت این مشکلات بیاید چیست؟
اولا صنعت طول عمر دارد، این چیزی است ما در 
کشور فراموش کردیم. من در ذوب آهن این را گفتم، 
بالاخره این صنعت طول عمر دارد، شما بگویید ۶۰ 
سال. شما هرچقدر فکر می کنید طول عمرش است، 
آن را هدف بگذارید و برای تأمین منابع آبی آن فکر 
کنید، اما وقتی تمام شــد دیگــر آن را ادامه ندهید. 
الان طول عمر نیروگاه برق آلستوم تهران تمام شده 
است و واحدهای آن را با واحدهای با راندمان بالای 
۵۰ درصد جایگزین می کننــد، بنابراین دیگر مصرف 

آب گذشته خود را ندارد.
بحث ما اصلا انتقال صنایع به کنار دریا و مشابه 
آن نیست. موضوع تغییر تکنولوژی این صنایع است 
تا مصرف آب آن را کاهش دهد. برای مثال پیشنهاد 
من به یکی از نیروگاه های مرکز کشــور که بیشترین 
مصرف آب به ازای هر کیلووات تولید برق را داشت 
این بود که به مزرعه خورشیدی تبدیل شود، چرا این 
 کار را نکنیم؟ مسئله این است که نخواستیم مدل ها 
را تغییر دهیم! این ایده ها یک ســاله تا چهار ســاله 
اســت، بــرای رئیس جمهــور و نماینــده مجلس 
هم ارزش افــزوده دارد و علاقه منــد به اجرای آن 
هستند. این موارد را مقابل سیاسیون بگذارید، دیگر 
نمی روند روبان سد و کارخانه قیچی کنند. موضوع 
حتما انتقال صنایع به کنار دریا نیســت، مشــکلات 
زیســت محیطی آن هم مشخص اســت. شما بروید 
یک لاستیک را کنار دریا آتش بزنید، ارتفاع دود آن تا 
۱۵ متر بیشتر بالا نمی رود. بعد ما یک عسلویه دیگر 
در چابهار درســت کنیم. جــدای از این راهکارهای 
میان مدت راهکارهای کوتــاه مدت هم وجود دارد. 
راهکارهــای کوتاه مدتی برای مثــلا اصفهان وجود 

دارد کــه از طریق طرح های انتقال آب موجود قابل 
اجراست. یکی از کانون های مناقشات آبی در کشور، 
شــرق اصفهان اســت، سال های ســال است گفته 
می شود با تخصیص آب از مازاد ظرفیت خط انتقال 
آب به یزد پروژه تولید گلخانه ای را کلید بزنید. بیش 
از پنج ســال اســت که این مصوبه روی زمین مانده 

است.
اگر ایــن اتفاق افتــاده بود، ما می توانســتیم به 
حقابه بر بگوییم با ما همکاری کند. در حال حاضر ما 
با حقابه برانی مواجه هســتیم که در گذشته مثلا ۱۶ 
ســاعت آب از زاینده رود داشــتند و با آن ۴۰ هکتار 
زمین را آبیاری می کردند که الان لم یزرع شده است. 
حداقــل درآمد این کشــاورز با کمتریــن راندمان در 
سال ۵۰۰ میلیون تومان بوده است. این کشاورز باید 
احساس کند به ســمت حل مسئله در  حال حرکت 
است. باید حداقل ۵۰ میلیون ضرر این کشاورز تأمین 
شود، می توان پیشنهاد گلخانه را به این کشاورز داد 
و مشــابه آن. ما باید اول کشاورز را زنده نگه داریم، 
ســپس حقابه آن را بدهیم و بعد بگوییم درســت 
مصرف کن. وضعیت کشاورزان ما اکنون شبیه کسی 
اســت که از خانه خــودش بیرونــش انداخته اند و 
می گویند برو در طرح مسکن ملی ثبت نام کن، شاید 

بتوانی خانه جدیدی بخری.
شــما در طرحی که برای احیای حوضه آبریز  �

گاوخونی داشــتید، موضوع ایجاد ســتاد احیای 
زاینده رود را مطرح کردید، ما تجربه ستاد احیای 

دریاچه ارومیه را داشــتیم کــه در نوع خودش 
پیشروترین نوع مدیریت بحران در کشور بوده اما 
باز هم چندان درباره احیای دریاچه موفق نبوده 
اســت. با توجه به ظرفیت های موجود آیا چنین 

طرح هایی در کشور قابل اجراست؟
ما در سال ۹۷ برنامه ای برای زاینده رود دادیم اما 
اتفاقی درباره آن رخ نداد. موضوع ستاد احیا در آن 
برنامه بود و الان دیگر معنایی ندارد، شــاید آن سال 
نهادسازی برای احیا مناسب بود، اما الان نهادسازی 
نباید در اولویت باشد و یک برنامه برای احیا کفایت 
می کند. موضوع احیای زاینده رود یک تفاوت اساسی 
با احیای دریاچه ارومیه دارد. احیای ارومیه دغدغه 
کشاورزان نبود بلکه دغدغه محیط زیستی ها بود. اما 
احیای زاینده رود دغدغه کشاورزان، محیط زیستی ها 
و شــهروندان اســت. یعنی هدایت کنندگان احیای 

زاینده رود کل ذی نفعان زاینده رود هستند.
ما درباره برنامه های احیا باید به این نکته توجه 
کنیم که تغییرات به هرحال ســخت است. مگر من 
می توانم به  راحتی شــغل شــما را از شــما بگیرم و 
تغییــر دهم که بتوانیم این کار را درباره کشــاورزان 
انجــام دهیم؟ در موضــوع هیرمند هــم بحث ما 
این بود که شــما می خواهید از کشــاورز «شومیکر» 
در بیاورید. رفتند آنجا کارخانه کفش و لاستیک زدند 

و همه آنها شکست خوردند.
مــا دو موضوع داریــم، یکی احیــای زاینده رود 
و دیگــری کاهــش منازعه. ما تــا منازعه را کاهش 
ندهیم، امــکان احیای زاینــده رود را نداریم. فرایند 
احیا ســه بعد اجتماعی، اقتصادی و فیزیکی دارد و 
همــه این بعدها باید مورد توجــه قرار گیرد. صرف 
اینکــه با انتقــال آب یا ســایر پروژه ها بــه «احیای 
فیزیکی» دســت بزنیم، جواب نخواهد داد؛ بنابراین 
فرایند تغییر برنامــه زمان بر و با آزمون و خطا همراه 

خواهد بود.
گروه مشــاوران آمریکایی در سال ۱۳۴۵ در زابل 
به دنبال اصلاح الگوی کشــت بودند و نتوانســتند 
حتی یک سانتی متر تغییر الگوی کشت انجام دهند، 
چه کسی بهتر از کشاورز می تواند تشخیص دهد چه 
چیزی بکارد؟ و مبنای کشــاورز صد در صد اقتصادی 
است. مگر تغییر کشــت پرتغال به کیوی در مزارع 
شمال کشــور ناشــی همین ارزش اقتصادی کشت 
کیــوی نبود؟ مگر بلد بودند بکارند؟ نگهداری آن را 
مگر بلد بودند؟ یاد گرفتند؛ چرا که برایشــان توجیه 

اقتصادی داشت. زنجیره بازار آنها را مجبور کرد.
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